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RÄPINA  AIANDUSKOOLI   LEHT  18. detsembril 2013 

 „Maakodu“ viis 
meisterfloristidele 

Pruuli puukoolist 
nägusad kuused 
ning palus need 

ehtida 
inspireerivaks 

jõulupuuks.  
Indrek Kaeli ja 

floristikaõpilased 
otsustasid 
pimedal ja 

lumevaesel ajal 
ohtralt kunstlund 

kasutada.  
Tavalised 

kuuseküünlad 
muudeti pidulikumaks lehtkullast kattega.   

 
 

 Hea aianduskooli pere! 
 
Käes on jõulueelne aeg.  Üks aasta on taas 
lõpusirgele jõudnud. See on olnud tegus aasta 
Räpina Aianduskoolile ja loodetavasti igaühele 
meist. Kas uus aasta toob uusi õnnestumisi, 
soovide ja unistuste täitumist, sõltub samuti 
eelkõige meist endist. 
 
Soovin kõigile kaunist jõuluaega, 
südantsoojendavaid kingitusi ja toredat 
aastavahetust! 
 

HEINO LUIGA, direktor 

Eelmised lehenumbrid: www.aianduskool.ee/koolileht 

 

TÄNA LEHES: 
 

Aasta töötaja 2013 
 Elutöö preemia—Siina Ilves 
 Sõna saab eks 
 Kui õige võrgutaks? 
 Tikk-kontsadel kahjurid 
 Vahetame nurmkanad jäälindude vastu 
 Saame tuttavaks: Troy Marthinsen  
 Messime: Tuleviku Kompass ja Teeviit 
 Aasta 2013 täienduskoolituses 
 Kui viltu on PISA? 
 Maarja Küla kingikott 
 Jõululaat. Jõulupidu. 
 Aianduskooli kaardimoorid 
 Üllatus naaberriigist 
 Pitsist trikood, lukud, lipsud ja venivad kangad 
 Ma tuhat korda tänan Sind... 
 Jõulikingi-ideid 

Igal aastal süütab keegi 
kuusel küünlad, mille leegid 
toovad vaikset jõulurahu. 
Ja su südamesse mahub 
korraga nii palju head, 
et seda jagama sa pead. 

Erika Esop 

RÕÕMSAID JÕULE JA HEAD UUT AASTAT KÕIGILE! 

Välismaiste ilmaportaalide järgi pole meil mingit lootust - Saksamaa 
wetteronline.de jubab jõuludeks 3-5 kraadi sooja ning vihma. Venemaa 
portaali weather.rambler.ru prognoos on veidi rõõmsam - sama, kuid ilma 
vihmata. 
Lumi on tänavu lõunamaale lennanud. Egiptuse püramiidid ja pealinn on 
lume all - viimati nähti sealkandis lund 112 aastat tagasi. 
 

Lumega või ilma - kindel on, et jõulud tulevad. Milliseid emotsioone nad 
kaasa toovad, sõltub paljuski igaühest endast. “Mõtle hästi, siis mõtted 
kasvavd headeks tegudeks”, on öelnud vene kirjanik Lev Tolstoi rohkem 
kui sada aastat tagasi. Tarkus, mille avastamiseks mõnel kulub 
paarkümmend aastat ja teisel kogu elu... 

Sõbralikkus ei lähe kunagi tühja. 
Kui see ka ei mõjuta saajat, siis kindlasti on see hea andjale.  

 

*   *   *   *   * 
20. novembril toimus Saaremaal Kuressaares noorte infomess “Tuleviku 
Kompass 2013”.  
21. novembril viidi RAKis läbi Liivimaa kutseõppeasutuste sügispäev. 
26. november - kursustevahelise mälumänguturniiri etapp. 
26. novembril toimusid aianduslikud kutsevõistlused Pärnumaal Voltveti 
koolituskeskuses. Leegi Põder (2mg) naases 2. kohaga.  
Leegi pälvis 1. koha ka SA Archimedese poolt korraldatud fotokonkursil 
“Leonardoga Euroopasse ja tagasi”. Õnnitleme! 
29. novembril käis RAKi esindus õnnitlemas piiritaguseid partnereid - 
Pihkva Põllumajandustehnikum tähistas 110. juubelit.  
29.-30. novembril osales RAK üle-eestilisel noorteinfo messil  Teeviit 
2013.  
4. detsember - koolisisene võrkpalliturniir.  
5. detsember - kursustevahelise mälumänguturniiri etapp. 
11. detsember - omatoodangu jõululaat.  
12. detsember - õpilaste jõulupidu 
12. detsembril osalesid õpetajad Indrek Kaeli, Katrin Uurmann ja Andres 
Vaasa aianduse õppekavarühma kutseeksamite hindamisstandardite 
koostamise töörühmades.  
13. detsembril toimus järjekordne kutseõppeasutuste mälumänguturniir, 
kus RAKi õpetajate esindus saavutas 3. koha. Õnnitleme! 
16. detsembril toimus RAKis lustlik spordiõhtu. 
17. detsembril toimus aianduse eriala õpetajate ja aedniku  kutseeksami 
hindamiskomisjoni liikmete ühisarutelu kutseeksami teemadel. Aianduse 
eriala õppetunde viisid läbi ettevõtjad Madis Kahu (AS Sagro), Mihkel Saar 
(Hansaplant OÜ). 
18. detsember - direktori vastuvõtt parimate õpilaste ja töötajate 
tänamiseks ning tunnustamiseks 
20. detsember - töötajate üldkoosolek ja jõulupidu. 
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ÕNNITLEME, TUNNEME RÕÕMU ja UHKUST! 

 
ELLE HÄIDKIND - kiire, 
töökas, taibukas. Teeb 
oma tööd korrektselt ja 
pühendunult. Väga harva 
õnnestub kontrollijatel 
tuhandete ülekannete 
s e a s t  " n ä p u k a s " 
a v a s t a d a .  I k k a 
abivalmis!  Oma ala 
tõeline asjatundja!  
 
 

 
KARIN KASK - sessioonõppe 
juhataja. Alati naeratav ning 
nõuga abiks. Tundub, et 
sünnist  saati aianduskooli 
patrioot (mis siis, et sündis 
Pärnumaal).  Terve eelmise 
õppeaasta tegi Karin põhitöö 
kõrvalt tunniplaani - müts 
maha! 

Kui Aasta õpetaja valimisel (õppeaasta lõpus) on kõige suurem 
sõnaõigus õpilastel, siis Aasta töötaja valimine on protseduur, 
kus arvestatakse võrdselt kolme grupi - õpilaste, töötajate ja 
juhtkonna hääli. Kõigil aianduskooli õpilastel ja töötajatel on 
võimalik esitada kandidaate, kõigis kolmes grupis toimub 
salajane hääletamine ning  lõpptulemuse saamiseks võetakse 
arvesse kolm pingerida - õpilaste, töötajate ja juhtkonna oma.  
Tänavu esitatud viie kandidaadi vahel käis tõeliselt “kõva 
rebimine”, seega olgu nad siinkohal kõik ära märgitud. 

VAPER JOHANSON - 
ametlikult “remondi-
t ö ö l i n e ” ,  t e g e l i k u l t 
aianduskooli “hädaabi-
punn” - kellel iganes abi 
vaja, saab seda Vaperi 
käest. Alati. Pargiaednik Ille 
R ä m m e r  k i r j u t a s 
tänusõnade rubriiki: “Aitäh 
Sulle,kes Sa vajadusel alati 
appi tõttad ja kelle poole 
saab iga mõeldava või 
mõeldamatu murega pöörduda –Sa leiad alati lahenduse!” Nii ongi. 
Õpilaste hulgas ilmselt ka varjunime “bussijuht”  all tuntud. 
 

 
 
INDREK KAELI - floristide ja Juliuse juhtõpetaja. 
Rahulikkuse ja tasakaalukuse etalon. Hea 
huumorimeelega. 2013. aastal esindas Indreku 
treenitud floristikavilistlane Moonika Tohvri Eestit 
i g a t i  e d u k a l t  k u t s e õ p p u r i t e 
maailmameistrivõistlustel WorldSkills. 
 

 
 
SVETLANA TUND - huvijuht ja 
botaanika  õpetaja.  Tõel ine 
energiapomm ja kõikvõimalike 
ürituste - nii õpetajate kui õpilaste 
omade, nii koolisiseste kui –väliste 
ürituste - taustatantsija. Pihkva 
p r a k t i k a g r u p p i d e  l e m m i k . 
Kadedakstegevalt kaunis pealekauba. 

Maastikuehituse eriala õpilane LEEGI PÕDER (2mg) osales  SA 
Archimedese poolt korraldatud fotokonkursil "Leonardoga Euroopasse ja 
tagasi".  
Konkursile laekus üle 90 pildi. Žürii hindas esikoha vääriliseks Leegi foto, 
mis pärineb 2013 aasta maikuus Prantsusmaal toimunud praktikalt. Kõrval 
ongi Leegi võisufoto: "Kui kõigest on kopp ees, siis on õige aeg hakata 
kopameheks :) ".  
Õnnitleme, Leegi,  ja rõõmustame koos Sinuga! 
 

Konkursi tulemustest lähemalt lehel 
www2.archimedes.ee/hkk/index.php?leht=8 
 

Leegi praktikast  Prantsusmaal oli lähemalt  juunikuises  kooli lehes ja  
Leegi blogis: 
http://tuleleegid.blogspot.com/2013/12/edukalt-konkurssil-
prantsusmaaga.html 

Teisipäeval, 26. novembril toimusid aianduslikud kutsevõistlused 
Pärnumaal Voltveti koolituskeskuses. RAKi esindasid Leegi Põder 
(2mg), Andres Vaarend (3ap) ja Anna-Liisa Koger (3ap) . 

II kohaga tuli võistlustelt koju Leegi Põder. ÕNNITLEME! 

 Suvel pookisin enda kodus ja sõbrannade aias päris mitu õuna- ja 
pirnipuud, mis läksid edukalt kasvama. Möödunudkevadiselt 
praktikalt jäi meelde 3-4 cm kõrguste metspirnipuude pikeerimine. 
Kuna palju taimi jäi üle, lubas Siina neid ka koju võtta. Viisin sõbranna 
aeda kasvama. Seega  kevadel ootavad sõbranna aias kümned 
pliiatsijämeduseks kasvanud metspirnipuud pookimist:))). 
Novembris käisin Juhani Puukoolis  praktikal paar nädalat ning selgus, 
et veebruaris-märtsis tegelevad nad seal viljapuude ja rooside 
pookimisega. Lubasin neile - raudpolt, mina olen ka mõnel päeval 
kohal. Lihtsalt reaalses elus paktika saamise jaoks! Kui tahad milleski 
veel paremaks saada, siis harjuta-harjuta-harjuta :):) 

LEEGI PÕDER: Taaskord tulid mul pookimine ja silmastamine hästi 
välja - sain maksimum-punktid. Olen selle päevaga väga rahul - 
koolis tasub käia :))) Arvan, et tulevikus poogin ja silmastan nii 
viljapuid kui roose, sest see tuleb mul hästi välja ja see on minu 
jaoks huvitav! Koolisisesel aiandusvõistlusel aprillis enne Noore 
Aedniku vabariiklikku võistlust sain parima pookija tiitli.   
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KATRIN UURMAN, aianduse ja maastikuehituse juhtõpetaja:  
Siina töötas Räpina Aianduskoolis juba siis, kui mina õppija olin. 
Mäletan teda kui aednikku, kes alati kohal oli, kui meie õppeaias 
tööl või praktikal olime. 
 

Paar seika minu õpingute ajast: Sellel kohal, kus praegu 
kasvuhoone on, laius tookord maasikapõld. Kord ühel suveõhtul 
läksime kursusekaaslastega maasikaid sööma. Korraga ilmus 
kuskilt Siina välja ja ütles  kõva ning selge häälega: "Mis te arvate, 
et see on nüüd ilus tegu?" Meil oli jube piinlik, palusime 
vabandust ning  enam me nn "maasikaraksu" ei läinud.  
 

Teine seik.. Sügiseseks praktikatööks oli alõtšade korjamine. 
Alõtšasid oli tarvis vaid seemnete pärast. Küsisime Siinalt 
alõtšasid, et moosi keeta. Tema lahkesti lubaski - terve ämbri. 
Seemned aga küsis tagasi.  Nii me siis hakkasime õhtul kogu 
kursusega ühikas alõtšasid puhastama. Siina sai seemned tagasi ja 
meie saime moosi.   
Siina oli alati abivalmis, olgu siis tegemist istikute ostuga (ta oskas 
alati nõu anda) või õppetükiga. Usun, et praegused õpilased 
tunnevad sama.  

Sa oled nii pikalt aianduskoolis töötanud... 
Jah, 3 kuu pärast märtsis saab 38 aastat töötatud. Ma tulin 
Räpina Sovhoostehnikumi aga juba varem- 1972. aastal.  Tol ajal 
oli kool 8-klassiline ja mis on ühe noore tütarlapse soov? Mul 
polnud aimugi, mida õppida tahan... Kuid nagu öeldakse- igaühel 
on oma eluraamatusse lehekülg kirjutatud. Ju siis minu omasse 
oli kirjutatud, et minust peab aednik saama! Tookord tõi mind 
siia mingist ajalehest leitud kuulutus, et Räpina ST võtab vastu 
aianduserialale õpilasi. 
 

Oled hingega aednik. Kas siis, kui on talvine hooaeg, sügelevad 
näpud ikka mulla järgi? 
Ma olen tähtkujult Sõnn. Kuskilt horoskoopidest olen lugenud, 
et Sõnnidele sobib aiandus. Vanasti, sovhoosi ajal, olid meil 
kasvuhooned selle koha peal, kus praegu tegutseb Plantex. Meil 
oli seal ikka väga palju inimesi tööl Sõnni tähtkujust! Seega see 
tõesti peab mingil määral paika, et Sõnnidele sobib aiandus! 
Aga talvisel ajal me puhkame. Ikka nii, et kui üks on puhkusel, 
siis teised asendavad. Praegu on Esta puhkusel ja me Maikeniga 
asendame. Kui vaja, pakime ja puhastame sööklale köögivilja 
ning vahepeal vaatame, et jänkud ja kitsed poleks aeda 
pääsenud. Siis puhkab Maiken, võib-olla minagi - tervist tuleb 
kah taastada. 
Mõtled, et pikk talv, aga tegelikult läheb talv imeruttu ja aedniku 
jaoks on see lühike! Praegu on jõuluaeg, siis jaanuar, veebruar ja 
ongi juba märts. Möödunud aastal  oli lumi kaua maas ning 
pidime alustama vaarika ja mustsõstra lõikamisega hiljem, ehkki 
tavaliselt ikka märtsiga lumi läheb! 
 

Milliste taimedega Sulle aiatöö juures kõige rohkem tegelda 
meeldib - potililled, puittaimed, köögiviljad? 
Ma olen ainult talvel Estat asendades kasvuhoones tööl. 
Lilledega tegelen ma suhteliselt vähe. Põhiliselt ikka 
puuviljandus ja avamaaköögiviljad - need on ka rohkem minu 
rida! 
 

Kui Sinu tööelu esimesel poolel rõhutati tootmist ja suurt 
müüki, siis tänapäeval on tähtis hea õpilaste juhendamine. 
Kuidas Sulle see muutus istub? 
Kui igasugust köögivilja oli palju - kasvatasime peeti, porgandit ja 
kapsast, siis see vajas rohkem hooldamist ja füüsilist tööd. Nüüd 
on tegelikult parem, sest töö füüsiline pool on tahaplaanile 
jäänud, kõike on praegu nii parasjagu, et jaguks kooli sööklale. 
Ka õpilastel on nüüd tunduvalt vähem sellist tööd teha, mis neile 
eriti ei meeldi,  näiteks kõblata, sellevõrra on neil ka lihtsam. Kui 
ma olen kohtunud aianduskooli ammuste vilistlastega, siis 
nemad kogu aeg tuletavad meelde, et vaod olid 700m pikad ja 
köögiviljakuhjasid mõõdeti kilomeetrites. See on nüüd kõik 
kauge minevik! 
See tähendab, et saame rohkem pühenduda näiteks taimede 
paljundamisele, kasvõi maasikataimed möödunud suvel. Varem 
oli suvel nii kiire, et ei olnud aega selliseid asju teha. Nüüd on ka 
istikute pool tähtsam, varem ei olnud aega ka sellega tegelda. 
Ikka on nii, et üks asi on üheks asjaks hea, teine teiseks. 
Eks jah, ajad muutuvad ja elu muutub koos ajaga. 
 

Õppemajandi juhatajaks on hästi noor mees Tõnis. Kuidas 
koostöö sujub?  
Minu meelest on see tore, sest noorte päralt on tulevik! Vanad 
ju lähevad ära pensionile. Noored inimesed on igati tublid ja 
hakkajad. Mul on ainult hea meel selle üle, et noored inimesed 
töötavad aianduses. 

koon sokid ja kindad. Mulle meeldib ka telekat vaadata, näiteks 
„Sind otsides“, „Pealtnägija“ ja „Pilvede all“. Samuti vaatan 
uudiseid vähemalt päevas korra. Loen ka Maalehte, Maakodu ja 
teisi aiandusajakirju. Suvel aga läheb kogu minu vaba aeg 
aiandusele- koduski on väike maalapike, kus kasvavad 
marjapõõsad ja õunapuud. 
 

Sul on ohtralt aiandusalaseid teadmisi. Kas on mõni raamat, 
millele Sa oled eriti tänulik? 
Jah, minu esimene aiandusalane raamat oli „Eesti Pomoloogia“. 
Selle ostsin siis, kui õppisin veel Sovhoostehnikumis. Maksis 89 
rubla, see oli suur raha, mäletan, et isa andis selle raha. See 
raamat on minu riiulis aukohal! Ajapikku on muidugi ikka mitu 
riiulitäit aiandusalaseid raamatuid kogunenud: mustsõstra-, kirsi-, 
karusmarjakasvatus, samuti Jaan Kivistiku ja Tiina Paasiku 
raamatud. 
 

Selleks, et targaks saada, peab lugema? 
Peab ikka. Üks asi on see, kui me nagu konnad mätta otsas istume, 
aga tuleb ikka teada, mis mujal pool ka toimub, mida teised 
raamatutes kirjutavad. Nii tark ei ole ju keegi, et kõike teab- alati 
on veel midagi, mida juurde õppida. 
 

Keda sa tahaksid heade sõnadega esile tõsta meie jõulukuu 
lehes? 
Maikeniga oleme päevast päeva koos- tänangi Maikenit 
kõigepealt! Muidugi tänan ka õpilasi, kes meil suvel aitasid oma 
praktika ajal aeda korras hoida. Tänan ka tervet koolipere tehtud 
tööde eest. Soovin kõigile ilusat jõuluaega ja tegusat Uut Aastat! 

Aianduskooli õppemajandit ilma Siina Ilveseta ei kujuta endale ette mitu põlvkonda aianduskooli 
õpilasi, kellele Siina on jaganud vastavalt väljateenitule nii hirmu kui armu. Oma eriala tõeline 
fanaatik. Huvilised oskavad Siinalt saadud nippe hinnata. Siina jutul käis LEEGI PÕDER (2mg). 

Mis on Sinu hobideks? 
Talvel on rohkem vaba aega, 
sest töölt koju minnes on 
kottpime. Siis on minu hobiks 
kindlasti kaks väikest 
musirullikest (lapselapsed), 
kellega koos olemiseks 
kasutan iga vaba momendi 
ära. Teen ka pisut käsitööd - 
endale ja oma laste peredele  Foto: erakogu 
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Möödunud õppeaastal võitis Liivimaa kutseõppeasutuste sügispäeva 
aianduskooli esindus. Võit andis ühtlasi järgmiste mängude korraldus-
kohustuse. 
Korralduspoole võttis üleni—alustades sobiva kuupäeva kokku-
leppimistest, teiste koolide teavitamisest, programmi kokkupanemisest 
ja läbiviimisest auhinnalaua sponsorite otsimiseni—enda peale RAKi 
õpilasesindus. Nad said sellega hästi hakkama! Tunnustus tegijaile! 

Kolmapäeval, 4. detsembril toimus võrkpallivõistlus 
süsteemis 4-4. Et proovida, kuidas siis toimib väljakul 4 
mängija koostöö. Ja teine põhjus - et tuua vaheldust 
rutiinsetesse treeningutesse. Tänu sellele, et Kärt ja Liisi I 
ag-st võtsid teavitamise enda peale, sai asi kiirelt teoks. 
Kohe teatas I mp kursus oma võistkonna loomisest, siis 
üks naiskond, veel teine naiskond, õpetajadki said neli 
mängijat kokku. Nelja võistkonnaga sai juba turniiri 
korraldada. Tulemuseks oli see, et  kõik mängisid kõigiga 
läbi, aga kuna osad oli segavõistkonnad ja osad 
naiskonnad, tuli välja anda 2 esikohta ja 2 teist kohta. Nii 
et kaotajaid õnneks polnudki :).  
 

Tubli sportliku kursuse I mp koosseis: Markkus Janek 
Mitri, Kris Käos, Timo Tuuling, Jelizaveta Lakhtina, 
Jekaterina Svaiger ja Polina Jakovleva. Mängisid 
vahetustega ja väga asjatundlikult.  

21. november oli üks tore päev. Erinevatest kutsekoolidest saabusid Räpinasse 
väga huvitavad õpilased, kes kõik tutvustasid üksteisele oma koole nii videote kui 
plakatite pealt. Teistele koolidele meeldis meie soe vastuvõtt sooja kohvi ja 
soojade saiakeste näol. Meile jälle meeldis Tartu KHK, kuna nad tõid kringli (mis 
oli väga maitsev). Programm jätkus meie õpilaste poolt väljamõeldud ja 
organiseeritud kooli-orienteerumisega. Võistlejate nägudest võis lugeda, et neile 
meeldis see väga.  
Järgmiseks tõmmati selga spordidressid ja mindi võimlasse, kus võeti üksteisega 
mõõtu erinevates slaalomites (jalgpall, korvpall, saalihoki jne). Kui 
spordivõistlused edukalt läbitud, algas viktoriin. See oli väga tore ja kaasahaarav.  
Üldtulemuste avalikustamisel selgus ka võitja - Viljandi Ühendatud Kutsekeskkool 
ehk VÜKK. 
 Kogu päev möödus väga sõbralikus meeleolus, vahetati mõtteid, saadi uusi 
tuttavaid ning mindi siis sõbralikult lahku. 

MARKKUS JANEK MITRI (1mp) 

KURSUSTEVAHELINE MÄLUMÄNG 
26. novembril toimunud kursustevahelises mälumängus 
jagunesid kohad järgmiselt:  
I koht - 2mg (16p.); II koht - 1ag (15,5p.);  III koht - 1ap 
(14,5p.);  IV koht  läks jagamisele - 1kg  ja 3mg (13p.); V koht - 
3mp (12 p.); VI koht - 1mp (11p.); VII koht - 3ap (10p.).  
 

5. detsembril toimunud vooru tulemused: 
I koht - 3mg (16p.);  II koht jagamisel - 1mp ja 3ap (13p.);  III 
koht - 1ag (11p.);  IV koht - 1kg (10 p.); V koht 1ap (6 p.)  
 

Õnnitleme kõiki osalejaid  ja edu järgmistes voorudes! 

LUSTLIK SPORDIÕHTU: 16.detsembril kooli võimlas toimunud lustilisele 
spordiõhtule lisas muhedust osalejate jõuluteemaline riietus. Võistlusaladeks 
limbo, noolevõistlus, kõrgushüpe ja teatevõistlus “Lõbusad stardid”. Viimase 
võitis ühendmeeskond Svetlana Tund ja Timo Tuuling (1mp).  Osalejatel oli 
igatahes lõbus. Õpetaja Laanesele sobib jänkukostüüm suurepäraselt! Aitäh 
aktiivsetele abilistele -Kärt Vikat ja Liisi Kont  (1ap) ja Margit Vasser (1mg). 

Tekst: HEINI LUMPRE, fotod KÄRT VIKAT ja LIISI KONT (1ap) 

Ainult veidi jäädigi alla õpetajatele (Valdur 
Truija, Liina Palu, Marko Laanes, Karin Junson). 
Viimane on Räpina ÜG õpetaja ja meie 
kaugõppe õpilane.  
Tublit pealehakkamist näitasid üles ka 
naiskonnad - ühes Kärt Vikat (I ag), Liisi Kont (I 
ag), Margit Vasser (I fg) ja Heleen Luuka (I mg), 
teises  Liis Ojaloo (II mg), Kristiina Subin (III ap), 
Lisa Lepp (I mg) ja Maris Plastunova (I mg).  
 

Osavõtjate arvates oli tore, nii et kunagi talvel 
kordame. Ja võistkondi võiks rohkem olla, kõik 
võrkpallimängu-oskajad igatahes kohal polnud.  
Kõik osalejad said diplomi ja kooli meene. 
 

HEINI LUMPRE, vilemees 
Foto: Kristjan Freirik 

TIKK-KONTSADEL KAHJURID 
Majandusmehed on tuvastanud rea ruume, kus põrandad 
teravaid täkkeauke täis. “Ma ütlesin enne remonti, et 
paneme kivi, kuid taheti võimalikult naturaalset ja looduslikku 
- aga looduslikud materjalid on pehmed, “ ütleb Jano Narvik 
põrandate kohta, millel võhiku esmapilgu jaoks veel suuremat 
häda ei paista. Kuid lähemalt vaadates pole raske ette 
kujutada, millised need paari aasta pärast välja näevad. 
Pahalasteks on tikk-kontsad. 
Kuna kuna juhtusin “puust ja punaselt” situatsiooni 
juhuslikult ja kuna olen üks mõtlematustest patustest, siis 
luban tikk-kontsadest aianduskoolis loobuda. Ühtlasi lootes, 
et leian järgijaid :) 

ULVI MUSTMAA, täienduskoolituse ja arenguosakonna juhataja 

AEDNIKU KUTSEEKSAMI HINDAMISKOMISJONI LIIKMED 
RÄPINA AIANDUSKOOLIS 
 

17. detsembril toimus aianduse eriala õpetajate ja aedniku  
kutseeksami hindamiskomisjoni liikmete ühisarutelu 
kutseeksami teemadel.  
Ettevõtjad-praktikud Madis Kahu (AS Sagro) ja Mihkel Saar 
(Hansaplant OÜ) viisid läbi aianduse eriala õppetunde. 
 

Eesti Aiandusliidu tegevjuht 
Raimond Strastin andis ülevaate  
aianduse valdkonna kutsetest, kutse 
andmise korrast, kutseeksamitest.  

Kohale tuli 11st koolist 8: Järvamaa KHK, Valgamaa KOK, Võrumaa KHK, 
Põltsamaa AK, Viljandi ÜKK, Tartu KHK, Heino Elleri nimeline Tartu Muusikakool. 
Ja muidugi RAK.  
 

Võiduau 8 kooli vahelises heitluses läks sedapuhku Viljandisse (ühepunktilise 
edumaaga Valgamaa ees), kolmanda koha sai Heino Elleri nimeline Tartu 
Muusikakool. RAK jäi jagama neljandat kohta Tartu Kutsehariduskeskusega. 
 

Võisteldi mitmetel aladel sh kooli tutvustamine läbi video, orienteerumises, mis 
põhines kutsekoolide erialadel, mälumängus ja sportlikel võistlustel. Tagasiside 
põhjal meeldis osalejatele kõige rohkem orienteerumine ja sportlikud võistlused. 
Päeva lõpetas ekskursioon Aianduskooli 
ümbruses ja hoonetes ning autasustamine.  
 

Auhinnad panid välja Kinkstoni 
Kingiagentuur ja Taevaskoja Puhkekeskus. 
Viljandi sai  kaasa ka rändauhinna, mille 
nad järgmisel korral uuele võitjale edasi 
annavad. Kohtumiseni Viljandis! 

VIVIAN LEPA, 2mg 
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Pihkva Riikliku Ülikooli poolt välja 
antud teadusväljaande “Piiriäärne 
regioon kui loodus– ja humanitaar-
teaduste uurimise objekt”  artikli 
"Ökoloogiline risk" autorite hulgast 
avastasime üllatuse: Rumjantsev, A., 
Pihkva Riikliku Ülikool; Menšikov, V., 
Moskva Riiklik Ülikool;  Tund, S., 
Räpina Aianduskool. 
Svetlana Tund: "Artikkel käsitleb 
eelkõige erinevate mürkide (rasked 
metallid, orgaanilised toksiinid, 
p o l ü t s ü k l i l i s e d  t o k s i i n i d , 
radionukleiidid jne jne) mõju 
elusorganismidele ning vaatleb 
vastavaid olukordi meie piiriäärses 
(Eesti/Pihkvamaa) regioonis - et kust 
need mürgid tulevad." 

M. Pulga tunnis kasutatud mäng “50 Eesti tavalisemat pargipuud– ja põõsast”: 
Keskkonnaameti poolt koostatud kaardikomplekt koosneb viiekümne kolmest A6 

formaadis kaardist, mis tutvustavad pargistruktuuri, parkide kaitset ning nii 
pärismaiseid kui sissetoodud pargipuude ja -põõsaste liike. Taimekaartide ühel küljel 
on kujutatud iseloomulikud määramistunnused - võra, võrse, leht, pung, õis, vili; 

teisel küljel on taime lühikirjeldus ja huvitavaid fakte temast, samuti eestikeelne 
taimenimi ning keelehuviliste rõõmuks nimi veel viies võõrkeeles. 

ULVI MUSTMAA tekst ja fotod 

Signaali “Tunnis mängitakse kaarte” põgusal kontrollimisel tuvastati kaks juhtu -  õpetajate 
Sirje Toodingu ja Marju Pulga tunnis käis mäng täie hooga! 
Õpetaja Toodingu tunnis  mängiti nii paarikaupa kui suuremate seltskondadena. 
Kasutuselolnud kollastel isevalmistatud kaartidelt võis lugeda: “oht künnihorisondi alla 
mullatihese tekkeks”, “lubjata perioodiliselt”, “optimaalne harimisaeg lühike”, “savi 30-40 
%” jne jne.   

Õpetaja Pulga tunnist jäi välisel vaatlusel mulje suhtlemisprobleemidega seltskonnast. 
Peamised kasutuselolnud väljendid: “Jah!” , “Ei!” ,  lisaks kinnitati üksteisele pesunäppe 
krae külge. Tõenäoliselt oli tegemist sisseharjutatud rituaalidega, sest mingit protesti 
õpilaste poolt kosta ei olnud. Pigem õhkus kohalolnuist rahulolu. 
 

Loodetavasti annab lugeja andeks huumorivõtme - ja loodetavasti (ning tõenäoliselt) on 
mänguritest õpetajaid rohkemgi :)!   

Viimase tekstiilikursuse praktika algas juba 21. oktoobril. Umbes 
kuu aega olin praktikal Võrus Aila Näpustuudios aga kuna see ei 
olnud see, millega ma tegeleda tahaksin, otsustasin minna üle 
Tartusse. Kuna mu õde on võistlustantsija, siis tema õmbleja 
kaudu sain ühe tantsupoe õmblussalongi praktikale.  
Kohe esimesel päeval, kui masina taha istusin, et proovida neid 
masinaid seal, tundsin, et vot, see ongi see koht, kus pean 
olema! Seal tehakse põhiliselt riideid võistlustantsuks,  aga ka 
muid tantsukostüüme ja tellimus– ning parandustöid.  
Mina alustasin trenniseelikute õmblemisest. Erinevate lõigete ja 
materjalidega. Samuti õmbesin pitsist trikood ja lühikesi pükse 
ning lipse. Päris palju pidin  jopedelt lukke harutama.  
Seltskond on praktikal väga tore, ehkki ma ei saa enamus ajast  

midagi aru, mis nad räägivad - sest vene keelt ma eriti hästi ei 
oska.  
Ühel päeval rääkisin poe omanikega pikemalt ja sain väga palju 
põnevat võistlustantsu riiete kohta teada. Üks omanikest ütles ka, 
et ta ei saa aru, miks koolis õpilasi õpetatakse venivaid kangaid 
kartma, sest neid ei ole üldse nii keeruline õmmelda, nagu 
arvatakse. Nõustun temaga, sest kui on õige suurusega nõel ja kõik 
on õige, siis on neid isegi väga okei õmmelda. Ma naudin nende 
kangaste õmblemist ja kõik on täiega super :).  
Olen ülimalt rahul oma praktikaga ja ei vahetaks seda ühegi teise 
koha vastu. Kui kedagi huvitab, siis Facebookis leiab selle poe, kui 
otsida All2dance. 
MONA-ANARI KÄGRA, 3mp 

“See, mis ma sulle praegu ütlesin – 
see on teooria. Kui sa veeretama 

hakkad – siis on PRAKTIKA!”  
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Kust Te pärit olete? 
Ma olen Kirde-Floridast, Pensacola  lähedaselt rannikult. Seal on suurepärased rannad ja 
väga soojad ilmad, mistõttu Eesti on minu jaoks päris suur üllatus - siin on ikka palju 
külmem!  Kaarti vaadates on erinev kliima loomulikult  arusaadav, kuid minu jaoks on see 
suur muutus. 
Enne Eestisse tulekut olin samuti  inglise keele õpetaja, kolledžis. 
Üks minu lemmikhobidest on ratsutamine ja hobuste treenimine. Kuigi siin ma hobuste 
treenimisega praegu ei tegele - küll aga võib-olla kevadel. Hetkel ma lihtsalt ei tunne kedagi 
Eestis, kes hobustega tegeleks.  Veel  meeldivad mulle orienteerumine ja pikamaajooks. 
Pikad distantsid on  minu jaoks väga nauditavad.  
Väga meeldib ka eesti keelt õppida. Minu jaoks on iga uus päev põnev väljakutse, sest õpin 
palju läbi siinse kultuuri.  
 

Kuidas sattusite Räpinasse õpetajaks? 
Olin 2012. aastal turistina Eestis,  reisisin ringi Saaremaal ja sain uusi teadmisi Eesti kohta. 
Tahtsin elada siin riigis. Ma ei teadnud siis veel, et Räpinas on kool, kuid hakkasin otsima 
kohta, kuhu vajatakse inglise keele õpetajat. Nõnda ma siia Räpinasse jõudsin. 
Mulle meeldib Räpinas väga! Imeline linnake! Loodus ja jõgi on väga kaunid, kõik on kuidagi 
omal kohal. 

Aianduskooli on ilmunud pikka kasvu sõbraliku olekuga võõrkeelne meesterahvas. Tegemist on uue 
inglise keele õpetaja TROY MARTHINSENiga. Kes, kust ja miks - uudishimutsemas käis LEEGI PÕDER (2mg). 

29.-30. novembril osales RAK üle-eestilisel noorteinfo messil  Teeviit 2013. RAKi 
esinduse moodustasid Vivian Lepa ja Liis Ojaloo 2mg-st ning Getheliis Tambets 
ja Janek Press 1kg-st. Olgu öeldud, et kõigile neljale võiks RAKi teenelise 
promoja tiitli anda - nii südamega oldi asja juures! 
 

JANEK PRESS, 1kg 
Külastajad olid jaotunud kaheks. Esimesed olid need, kellel kooli kohta juba 
eelnev info olemas ja soovisid eluolu kohta rohkem teada saada ning täpsemalt 
uurida, mida koolis tehakse. Siis olid veel inimesed, kes niisama ringi jalutasid ja 
täpselt ei teadnud, mida nad tahavad ning mis neid huvitab.  
Küsimuste poole pealt huvitas enim väljund - mida kooli lõpetades osatakse ja 
kas on võimalik tööle saada. Oluliseks peeti ka ühiselamu ja kooli olukorda ning 
seda, mis sisseastumiseks vaja teha. Kaugõppe vastu oli ka suur huvi ja 
inimestele tundus meeldivat see Tallinnas õppimise võimalus. Probleeme oli 
eelkõige vene keeles rääkivate huvilistega, puudusid võimalused kooli korralikult 
nende emakeeles tutvustada. Kogemus oli muidugi hea. Seltskond, kellega koos 
kooli sai tutvustatud, oli suurepärane ja väga lõbus. Huvilistega õnnestus kiiresti 
kontakt saavutada ja neis veel suurem huvi tekitada. Lisaks saime ka ise oma 
koolist palju uut ja huvitavat teada, teiste õppekavade kohta jne. Oli mõnus 
kahepäevane üritus, mida tulevikus hea meenutada. 

20. novembril toimus Saaremaal Kuressaares noorte infomess “Tuleviku 
Kompass 2013”. Ka aianduskool oli osalema palutud. 
Saaremaa mess on korralduslikus mõttes üks paremaid Eestis - eelkõige 
seetõttu, et noortele on mingi imeväega selgeks tehtud ürituse eesmärk. 
Külastajad on asjalikud ning huvilised - ei tulda niisama “hängima”, vaid tõesti 
infot saama.  
Saaremaa messi eripäraks on ka see, et sinna saavad vaid “väljavalitud” - 
teisisõnu: korraldajad on silmas pidanud, et kõik eluvaldkonnad oleksid 
kaetud, kuid mitte dubleeritud. Suurim ja olulisim eksponent on loomulikult 
laialdase erialavalikuga Kuressaare Ametikool. 
 

 Foto Kuressaare Ametikoolilt. Saaremaa, Tuleviku kompass 2013.  

Pika autosõidu ajal Räpinast Tallinnasse omandasid 
esimese kursuse keskkonnakaitsjad Getheliis ja Janek 
nii põhjalikud üldteadmised kõigist erialadest ning 
suutsid neid sellise kirega edasi anda, et  isegi 
elevandid kavatsevad floristikat õppima tulla... 
  

Foto Ulvi Mustmaa 

GETHELIIS TAMBETS, 1kg 
Nõustun täielikult Janeki poolt öelduga.  Lisan veel, et minu jaoks käis meie boksist läbi üllatavalt palju neid, kes olid alles kümnendas 
klassis, aga juba teadsid täpselt,  mis neid huvitab. Rahva seas nägin liikumas ka hulgaliselt vanematega koos Teeviidale tulnud õpilasi.  
Inimestele meeldis ka meie lauamäng ja päris paljud üllatusid, kui said teada õiged vastuseid  
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Eesti Ornitoloogiaühing valis 2014. Aasta linnuks jäälinnu. Erakordselt erksavärvilise sulekuue tõttu 
kutsutakse teda ka põhjamaa kalliskiviks ja sinilinnuks, jõgede kallastesse pesakoopa uuristamise 
pärast aga jäärähniks. Arvatakse, et tema kaunis sulestik pole mitte uhkeldamiseks, vaid üllatuslikult 
aitab hoopis varju jääda. Ühtpidi vaadates sulab sinine seljasulestik kokku sillerdava jõepinnaga, 
teistpidi aga oranžikas kõhupool liivakivist jõekaldaga, mis on jäälinnu lemmikpesitsuskoht. Seepärast 
on jäälindu üllatavalt raske märgata. Sageli reedab ta oma kohalolu alles lühikese terava vilega, mille 
juba lendu minnes kuuldavale toob. Jäälind kuulub siniraaliste seltsi. Jäälind kuulub kaitstavate 
loomaliikide II kategooriasse ning Euroopa Liidu nn linnudirektiivi I lisasse.  

Jäälinde endid on maailmas ligi 90 liiki, neist Euroopas vaid üks. Eestis on jäälind põline asukas. 
Tõenäoliselt on ta siin elanud juba sadu aastaid, kui mitte tuhandeid. Vahepealsetel külmematel 
perioodidel on ta küll taandunud, kuid siis jälle tagasi tulnud. Viimane tagasitulek toimus eelmise 
sajandi alguses, mil ta levis taas üle Eesti. Pesitsemiseks uuristab ta kaldaliiva sisse käike. 
Meelistoiduks on kalad, kelle pikkus ei ületa 6cm. Munad, mida on pesas keskmiselt 6-7 tükki, on 
läikivvalged ja peaaegu ümmargused. Praegu on jäälind siin ebaühtlase levikuga harv haudelind. 
Vähem on teda Eesti kirde- ja lääneosas. Saartel võib teda näha vaid rändeajal ja sedagi harva. 
Jäälinde võib Eestis kohata aasta läbi, kuid enamik linde rändab talveks siiski lõuna poole. Kevadel 
tulevad nad tagasi enamasti märtsis või aprillis. Arvatakse, et meil pesitseb 50–300 paari jäälinde. Nii 
suur arvukuse kõikumine tuleb sellest, et külmad talved talvitusaladel võivad jäälindudele 
hukatuslikud olla. Loodame, et eelolev talv on jäälindudele armuline ja jäälinnuaastal õnnestub 
paljudel selle kauni linnuga kohtuda. 

Jääkana  
   
Luuletuses linde kaks, 
jäälind, nurmkana üsna paks. 
Siiski ta meil aasta hing, 
hinnatud kui jahilind. 
 
Talvel on kui sulepall, 
sulestik pruun, rind on täitsa hall. 
Maapinnal ringi tatsab ta, 
nelja kana varbaga. 
 
Jäänud veel on jäälind ilus, 
uuel aastal kõigil pihus. 
Sinine on tema värv, 
elupaigaks jõgi või üks väike järv. 
 
Soodsal aastal pesakondi kolm, 
hääl tal päris õudne on. 
Jäälind meie uue aasta lind, 
väga kõrge tema tükihind. 
 

Tekst ja luuletus: 1kg           

Sellise pealkirjaga võistlust korraldavad  Maavalla koda, 
Hiite Maja SA ja Tartu Ülikooli looduslike pühapaikade 
keskus.  
Mis on 10226? 
Maavalla-keskne ajaarvamine lähtub peale jääaega 
toimunud Billingeni murrangust, millega 
Läänemeremaade kohal laiunud jääpaisjärv murdis 10226 
aastat tagasi endale tee ilmamerre ning vabastas suure 
osa meie maismaast. Ligikaudu sama vana on ka meie 
rahva lugu. 
 
Maist oktoobrini toimunud fotovõistluse võitjad kuulutati 
välja 23. novembril Tartus toimunud Hiie väe sündmusel. 
Tunnustatute hulka pääses ka kõrvalolev foto 
keskkonnakaitse juhtõpetaja Õnne Rämmanni perelt.  

 
Foto: Hiie valu. Tohkri tammetsõõr,  Võru maakond, 

Lasva vald, Tohkri külas Ilmamäel. Kadriliis Rämmann 
Allikas: www.maavald.ee 
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Kuidas Sinusugune “laia profiiliga” (st üliaktiivne!) tüdruk Lääne-
Virumaalt just Räpinasse ja just maastikuehitust sattus õppima?  
Kuna ma elan maal, siis on alati midagi aias ema kõrval teha olnud. 
Ju sealt  siis tuligi pisik sisse, et tahaks midagi ka ise teada - et 
kuidas üks või teine taim ikka ellu jääks ja saaki kannaks. Aga  miks 
maastikuehitus - noh, isa kõrvalt  õppisin jälle  ehitustööd. Nägin, 
kui vinge on ikka oma kätega midagi valmis teha ja mis veel 
mõnusam, seda kõike kombineerida ka taimedega. Just seda 
võimalust aianduskool mulle  pakkuski. 
 

Mängid klaverit, kirjutad muusikat, laulad, asjatad koolis ja 
kooliväliselt... Oskad vist väga hästi oma vaba aega sisustada? 
Ma pigem ei ütleks, et ma oleksin oma vaba aega sisustanud, sest 
vaba aega mul üldjuhul ei olegi :D  
Olen klaverit mänginud juba pea 12 aastat . Kõige rohkem meeldib 
mulle mängida kodus ja üksi, sest siis tuleb kõige paremini “vaim 
peale” ja saab mõne loogi valmis. Laulan kooris ja solistina, kuid 
viimasel ajal on tunnid kuidagi nii paigutatud, et ma sinna sageli ei 
jõua. Sellest on väga kahju. Varem laulsin Lääne-Virumaa 
Tütarlastekooris, nendega käisime ka laulupeol. Meeldib ka vahel 
keha liigutada, liitusin äsja RAKi võimlemisrühmaga. Loodetavasti 
saan nüüd ka tantsupeol osaleda!  
Muidugi kuulub vaba aja sisse  ka sõpradega koos olemine. 
 

Kust tuleb see energia, et jõuad igale poole - kandideerisid Eesti 
Õpilasesinduste Liidu juhatusse (googeldasin), oled olnud üle-
Eestilise suurürituse Lahe koolipäev korraldusmeeskonnas, 
möödunud aastal olid aianduskooli õpilasesinduse president? 
Energia tuleb sellest samast tehtud tööst. Kui eesmärgid on 
täidetud, on ka hea olla ja motivatsioon millegi uue tegemiseks on 
laes. Ma olen selline andja-inimene. Tihti tunnen, et enda unustan 
ära, aga mulle meeldib inimesi aidata, sest rõõmul näod on mulle 
uueks energiaallikaks ja  boonuseks pealekauba.  
 

Olin 2010. aastast Eesti Õpilasesinduste Liidus aktivist, enne seda 
käisin samuti organisatsiooni üritustel, kuid midagi suurt ise ei 
saanud teha. Kandideerisin juhatusse, sest ma olin juba piisavalt 
palju organisatsioonis tööd teinud ning tahtsin midagi suurt korda 
saata, samuti soovisin juhatuses kutseharidusele rohkem rõhku 
panna. Kahjuks ei saanud ma juhatusse, aga pooltkõnesid oli siiski 
palju. Tegutsen ma seal ikka, hetkel on minu eesmärk ja ülesanne 
kutsehariduse maine edendamine.  
 

Laheda koolipäeva korraldusmeeskonnas olin ma samuti, kuid 
mitte kaua, sest kohustused tõusid üle pea - olin samal ajal EÕELi 
suvekooli peakorraldaja ja pidin tegema lihtsalt valiku ühe kasuks. 
Kui ma siia kooli tulin, siis olin juba õpilasesindusega nii seotud 
olnud, et ÕE presidendiks kandideerimine oli minu jaoks loomulik 
asjade käik. 

Miks on sinu 
meelest tähtis 
p r o p a g e e r i d a 
kutseharidust? Käisid seepärast isegi Brüsselis... 
Kutseharidusel on kohati teatud „halb“ maine. Paljudes peredes 
on just vanemad need, kes ütlevad, et lapsed peavad õppima 
ülikoolis ja kutsekooli-juttu ei taheta kuuldagi. Õnneks hakkab 
see olukord paranema. Hetkel on nii palju ülikooliharidusega 
noori tööta, kuid kutsekooli lõpetanutel on käes eriala ja nad ka 
saavad tööle. Praegu on juba meistreid rohkem  vaja kui teadlasi! 
Käisin tänavu kevadel Brüsselis kutsekooli propageeriva 
kampaania (Claim Your Voice for VET! ) läbiviimist õppimas, et 
seda siin Eestis ka lähiajal teha. Hetkel on olnud kiire ja toetavat 
töörühma veel pole, seega see kampaania puhkab, kuid mitte 
kauaks. Siit ka üleskutse - kes sooviks ka seda kampaaniat 
edendada,  andke mulle endast märku.:)! 
 

Mida andis sulle aianduskooli õpilasesinduse presidendiks 
olemine?  
Teadmisi ja enesekindlust juurde. Teadmisi just  selle poole pealt, 
et kuidas elu kutsekoolis tegelikult käib. Tasuta koolilõuna 
gümnaasiumibaasil õppijatele vast on see kõige magusam 
muutus minu presidendi-ajast. Ka õpilaste aktiivsus läks järjest 
paremaks, mulle meeldib see,  et inimesed ikka viitsivad ja 
soovivad midagi üheskoos ette võtta. 
 

Kas mul on õiged andmed: Sul on kaksikõde ja te olete kolm 
aastat järjest kinni pannud Lääne-Virumaa koolinoorte 
moeshow Viru SMX? 
JAH! Mul on kaksikõde nimega Evian:)! Ka mu ema on kaksik ja 
tema kaksikõel on kaksikud pojad ja kuskil harus on veel 
kaksikuid. Kuid me pole õega üldse sarnased. Aga kunagi sai  
tõesti käidud moeshowdel, kus saime päris mitu esikohta. 
Mäletan, kuidas emaga koos õmblesime veel viimasel õhtul 
riideid. Kõige eredamalt on mul meeles üks moeshow, kus meil 
olid laval räpparid ja muusika oli niiöelda live-s,  nad räppisid otse 
mikrofonidesse. 
 

Kui palju on aianduskoolis õpitavast seni kasu olnud sinu jaoks? 
Väga palju. Eelkõige olen oma koduaias  palju muutusi teinud 
siinsete tarkade õpetussõnade najal. Aga lõpliku vastuse oskan 
ehk siis anda, kui kool täitsa läbi on. :) 
 

Mida Sa enda kohta veel oskad öelda?  
Mul on suur-suur unistus minna kunagi New Yorki.  
Ma usun loodusesse, sest selle vastu lihtsalt inimene ei saa.  
Ma armastan šokolaadi ja kasse.  
Mulle kohutavalt meeldib sõita autoga ning samuti koristada, 
eriti kui mul väga igav on.  Vahepeal olen nii meeletu pedant, et 
isegi ukselink peab olema horisontaalselt, enne ei saa millegi muu 
tegemisega jätkata:)  
Oma elus lähtun sellistest lausest :  
„Tee teistele seda, mida sa tahad, et sulle tehakse“;  
„Usu endasse, sa tead rohkem kui sa arvad“; 
„Kui see pole eluohtlik, siis ei pea sa kartma“. 
 

Soovin kogu kooliperele rahulikku jõuluaega! 

Eesti Õpilasesinduste Liidu hümni autor. Kutsehariduse propageerija - Brüsselini välja. 
Üle-Eestilise suurürituse Lahe Koolipäev üks organisaatoritest.. Läbi ja lõhki kaksikute 
suguvõsast. Kaksik.  
Kust võtab RAKi õpilasesinduse ekspresident VIVIAN LEPA (2mg) oma energia? 
Kursusekaaslane LEEGI PÕDER  otsustas järele küsida. 

Kirjoitin nimesi hiekkaan, 
mutta aalto huuhtoi sen pois. 
Kirjoitin nimesi taivaalle, 
mutta tuuli pyyhkäisi sen pois. 
Kirjoitin nimesi sydämeeni 
sieltä ei sitä kukaan voi viedä.  

Foto Viviani FB-st 

Viviani FB-lehelt leidsime ka pisikese ilusa 
soomekeelse luuletuse. Ilmselt ei oleks ta seda 
sinna postitanud, kui  ise aru ei oleks saanud :)  
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Kaheksa  ja pool aastat  on möödunud ajast, mil alustasin  
täienduskoolituste korraldamist täiskasvanutele. Kuna eelnevalt 
puudus täienduskoolituste korraldamises igasugune planeeritus ja 
süsteem, siis sai alustatud aiandusalaste kursuste korraldamisega—
et luua mingigi süsteem. 
Enam ammu ei korralda me  kursusi ainult põllumajanduse ja 
aianduse valdkonnas -  koolitusvaldkonnad on mitmekesistunud 
(aiandus, põllumajandus, arvutikasutus, ettevõtlus, floristika, 
majandusarvestus, tarbekunst ja oskuskäsitöö, võtmepädevused,  
metsandus, arvutikasutus, ärindus-ettevõtlus, tektiilitöö ja rõivaste 
õmblemine) vastavalt tööturu vajadustele. 
 

Seoses eeltooduga on tarvis koostööpartnereid. Juba mitmeid 
aastaid on olnud meie headeks koostööpartneriteks riigiasutused - 
Liivimaa Kutsekoolid, Eesti Töötukassa, Eesti Kaitseväe Kuperjanovi 
JVP, Põllumajandusamet, Põllumajandusameti Põlva-, Võru- ja 
Valgamaa osakonnad. Koostöö ei piirdu ainult koolitustega, vaid ka 
mitmete juhendmaterjalide ettevalmistamisega nii koostöösemina-
ridel kui ka elektrooniliselt.  
Mainimata ei saa  jätta ka koostööd tootjatega, kes on olnud abiks  
temaatiliste õppepäevade läbiviimisel: AS Sagro, OÜ Nurmiko Hulgi, 
AS Grüne Fee, Asuva talu või Võru mööblitootjad: OÜ Flamelle, 
NANCOTEX EESTI OÜ,  OÕ Võru Seeder, ENSOFORM Ehitusvara As 
VÕRU EMPAK.  
Peale tootjate on teisigi asutusi, kes on aidanud koolituste 
läbiviimisel: Järvselja ÕKMK, Põlva Maavalitsuse õppe – ja 
karjäärinõustamiskeskus, MTÜ Vanaajamaja Moostes. 
Tänu koostööpartneritele on meie poolt läbiviidud koolitused 
mitmekesisemad, praktilisemad ja kindlasti ka sisukamad. 
 
Koolitustundide üldmaht aastal 2013 oli 2182 akadeemilist tundi. 
Osalejaid kokku 705 (pisut rohkem kui 2012. aastal).  83 maksid 
koolituste eest ise, 133-le tööandja ja 518 inimest said koolitusel 
osaleda tasuta, sest nende õppimisi rahastasid: Eesti Töötukassa, 
Haridus- ja Teadusministeerium ning Euroopa Liit, PRIA, Liivimaa 
kutsekoolide ühisprojekt „Täiskasvanud elanikkonna karjääri- ja 
õpinõustamine Liivimaa kutseõppeasutuste baasil“, 
Põllumajandusministeerium, ANDRAS,  SA Archimedes. 

Ammu on möödas aeg, kui kursusi sai läbi viia 
vaid Räpinas. Rahastaja poolt (ntTöötukassa) 
tellitud kursuste puhul on harilikult ette 
kirjutatud ka koolituse läbiviimise koht, mis asub 
tihti väljaspool Räpinat. Nii oleme 2013.aastal 
korraldanud koolitusi järgmistes kohtades: 
Räpina (36), Võru (3), Sangaste (3), Rakvere (2), Tallinn (1), Vastse-
Kuuste (2), Vastseliina (1), Põlva (3), Mooste (2), Järvselja (1), Tartu 
(1), Saku(1) 
 

Kahjuks oli neidki kursusi, mis tuli ära jätta osalejate vähesuse tõttu 
(4), sest tegemist oli tasuliste  kursustega. 5 korral tuli kursuse 
algusaega edasi lükata kursuse täituvuse ootuses, sest huvitatuid 
tundus olema  ja need kursused said hiljem siiski ka toimuma. Tänan 
siin läbiviijate õpetajate ning tunniplaani tegijate mõistmist ja 
kannatlikkust. 
 

Kuna tasuta koolituste rahastus ei kuku lihtsalt „sülle“, tuleb selleks 
kõvasti vaeva näha - koostada argumenteeritud taotlused, 
õppekavad jpm. Taotluste koostamisel tuleb ennast täielikult välja 
lülitada ümbritsevast, olla ninapidi arvutis mitte tundide, vaid isegi 
päevade kaupa, unustades sel hetkel isegi ajataju. 2013. aastal 
koostasin kokku 16 koolitushanke taotlust (Töötukassale 7, 
Põllumajandusministeeriumile 1, PRIA-le 8), neist 13 on saanud 
rahastuse ja ka toimunud. 3 taotluse vastus on veel tulemata, sest 
need koolitused on ette nähtud toimuma 2014. aastal. Neile 
lisanduvad kevadel meie poolt koostatud nn. RKT taotlused (10) 
Haridus- ja Teadusministeeriumile, mida 2013.a. sügisel üldse ei 
rahastatud. 
 

Meie tööaasta on olnud töine ja tihe. Kindlasti ei oleks me nii edukad 
ilma kaastöötajate ja õpetajateta. Tänan kõiki õpetajaid, 
õppemajandi töötajaid ning kõiki kooli töötajaid, kes meil aitasid nii 
oma ideede, ettepanekute, koolituste läbiviimise kui ka asjalike 
kriitikanooltega tegusad olla! Olete ikka ja jälle oodatud oma ideede, 
ettepanekutega ja uute kursuste läbiviimise sooviga ruumi 333! 
 
Kaunist jõulurahu kogu kooliperele! 

EDA GROSS, täienduskoolituse metoodik 

Argielus märkame ehk  mõnikord koolimajas silte, mis teatavad, et mingis ruumis toimub mingi koolitus. Kui jagada 
kõik toimunud kursused - 2182 tundi - tööpäevadeks, saame 8-tunniseid tööpäevi  272,75. Kuidas see töö täpsemalt 
käib, räägib täienduskoolituse metoodik EDA GROSS. 

Populaarsemad kursused 2013. aastal: 
*  Erivajadustega laps/õpilane õpi- ja tööprotsessis 
* Viljapuude ja marjapõõsaste lõikamine ja viljapuude paljundamine 
*  Viinamarjakasvatusega seotud õppepäevad 
 

Kursused läbi hangete ja 
projektide: 
PRIA – 10;    RKT – 4 
Eesti Töötukassa – 4 
„Täiskasvanud elanikkonna 
karjääri- ja õpinõustamine 
Liivimaa kutseõppeasutuste 
baasil“ - 4 
Põllumajandusministeerium – 
2 
Rahvusvaheline SA 
Archimedese projekt - 1 
*Tööandjate poolt tellitud 
kursused - 5. 

*  Taimekaitse kursused põllumeestele ja turustajatele 
*  Raietöölise väljaõppe koolitused 
*  Enesetundmine ja valmisolek muudatusteks 
*  Köögiviljade ja maitsetaimede kasvatamine, säilitamine ja 
turustamine 
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PISA mõõdab 15-aastaste õpilaste teadmisi ja oskusi kolmes 
valdkonnas: matemaatikas, funktsionaalses lugemises ja 
loodusteadustes. PISA 2012 peamine hindamisvaldkond oli 
matemaatika. Esmakordselt uuriti rahvusvahelisel tasandil ka noorte 
finantskirjaoskust (tulemused avalikustatakse 2014. aasta mais).  
Uuringus osales 510 000 õpilast 65 riigist, neist 5867 Eestist (47% 15-
aastastest;  206 kooli, neist 166 eesti, 37 vene ning kolm kakskeelset).  

testideks ette valmistada. Kuid selles oravarattas jäävad anded 
avastamata. Kooli motivatsioonipaketti kuulub veel tänagi 
bambuskepp. Singapur on aastakümneid olnud ühe partei ja ühe 
perekonna valitseda ning liigne vaba mõtlemine ei olegi soovitav.  
Lõuna-Korea koolilaste igapäevane drill on vähemalt sama 
intensiivne. Majandusime põhineb rasketööstuse 
plaanimajandusel ja aastakümnete pikkusel tuimal tööl – 
kuuepäevased töönädalad, kõige rohkem nädal puhkust aastas 
jms. Laste depressioonitaset ja enesetappude arvu vaadates seda 
kopeerida ei tahaks.  

Tõenäoliselt on mitmed aianduskoolis õppijad oma eelmises koolis 
lahendanud PISA teste. 3. detsembril esitles haridus– ja teadus-
minister Jaak Aaviksoo PISA 2012 tulemusi:  Eesti 15-aastaste õpilaste 
teadmiste tase on Euroopa tipus ja ka maailmas parimate seas.  Kas 
ilusal tulemusel on ka varjuküljed ja kuidas edasi peaks toimetama? 

PISA... 
...on kõige suurem rahvusvaheline haridusuuring  
...uurib 15-aastaste õpilaste teadmisi ja oskusi,  nende 
valmisolekut täiskasvanu eluks.  
...toimub iga kolme aasta tagant (seni 2000, 2003, 2006, 2009, 
2012; Eesti osaleb aastast 2006) 
...hindab õpilaste teadmisi kolmes valdkonnas: lugemine, 
loodusteadus, matemaatika. Ühtlasi kogub taustateavet õpilase, 
tema perekonna ja koolikorralduse kohta, mis aitab seletada 
tulemuste põhjuseid.  
Põhjalikum info kõigi Eestis läbiviidud PISA tulemuste kohta: 
http://uuringud.ekk.edu.ee/est/pisa/ 

PISA (Program for International Student Assessment) on 
Majandusliku Koostöö ja Arengu Organisatsiooni (OECD) 
rahvusvaheline õpilaste õpitulemuslikkuse hindamisprogramm 

PISA testiga uuriti ka õpilaste rahulolu kooliga ja õnnetunnet. 
Hoolimata kõrgetest saavutustulemustest kummitab meie õpilasi 
vähene õnnetunne. 66% õpilastest väidab, et nad on koolis õnnelikud. 
Ka soomlastel oli sama tulemus. Kõige õnnelikumaks peavad end 
Albaania, Peruu ja Tai lapsed.  
Kooliga rahul on siiski kolmveerand õpilastest. Vaid 7% peab 
kooliskäimist ajaraiskamiseks.  
Negatiivselt poolelt paistame silma koolist puudumisega.. 

Allikad: HTM ; 6. detsembri Õpetajate Leht “Eesti tase on maailmaklassist”; err uudised, 10. dets, Maris Hellrand “Pisast ei piisa”; 
Postimees 12. dets, Mait Raava: “Kuidas tõsta õpimotivatsiooni” 

PILGUHEIT 
TABELITIPU TAHA 
Maris Hellrand: 
Tipus troonivad 
Singapur ja 
Lõuna-Korea. 
 

Singapuri laste 
ülisuur õppe-
koormus on 
seotud nende 
perede edasi-
püüdlikkusega ja 
nii jooksevad nad 
ka pärast kooli-
päeva eraõpeta-
jate vahet, et 
ennast 
arvukateks  

Maris Hellrand, ajakirjanik:  Tänase, 19. sajandist pärineva 
haridussüsteemiga me kaugele ei sõida. Kooli huvitavamaks muutmine 
ei ole mingi pehme teema, et lastel oleks lõbusam olla, vaid pigem 
siiski ellujäämise küsimus – Eesti majandus vajab lähemate 
kümnendite jooksul tõenäoliselt rohkem julgeid leiutajaid kui 
kuulekaid liinitöölisi. Puhtalt konkurentsivõime pärast.  
Täna on oluline õppida koostööd, iseseisvat kriitilist mõtlemist, 
loovust ja empaatiat. Inimese eesmärk on olla õnnelik ja terve, nagu 
väga innustavalt kirjeldab oma TEDx’i esinemises 13-aastane Logan La 
Plante, kes ennast juba paar aastat ise koolitab.  Mait Raava  küsis kümne tippteadlase käest:  «Mis on Eesti  

Mait Raava, koolitaja : Keerukates ülesannetes professionaaliks 
saamine nõuab väga palju harjutamist. California ülikooli 
psühholoog Dean Keith Simonton on tõestanud, et väljapaistvate 
tulemusteni jõudmiseks kulub loomingulistel inimestel enamasti 
kümme aastat järjepidevat praktiseerimist. Samamoodi väidab 
New Yorkeri teaduspublitsist Malcolm Gladwell, et keerukates 
ülesannetes profiks saamine eeldab 10 000 tundi praktiseerimist.  

üldhariduse probleem nr 1”? Vastus: 
õpilase õpimotivatsiooni suuren-
damine. Soome haridusminister Krista 
Kiuru ütles Soome väikest tagasilööki 
PISA tulemustes kommenteerides, et 
Soome õpilaste õpimotivatsiooni tuleb 
kasvatada. Nii et ka põhjanaabrid 
otsivad lahendusi.  
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Maagilisel kuupäeval 11.12.13 toimus 
aianduskoolis omatoodangu jõululaat.  
Pakkumisel olid nii tekstiilitöö õpilaste 
valmistatud aianduskooli sümbooli-
kaga tooted kui õppemajandis 
kasvatatu, loomulikult kõikvõimalik 
“ p e e n e m  n ä p u t ö ö ” .  Ü h e k s 
põnevamaks laadakaubaks olid 
heegeldatud pitslaudlinad - ja nimelt 
seetõttu, et nende valmistajaks olla 
müüja sõnul tema ristiisa! 
Laadale lisasid laadatunnet Valdur 
Truija lõõtsalood.  
 

1ip tüdrukute, laadal omavalmistatud 
kaarte pakkunud JEVGENIA NIKITINA ja 
EVELIN METSA kommentaar:  
Nii lahedad inimesed on siin koolis - 
oleme pool õppeaastat käinud, aga 
paljusid põnevaid inimesi kohtasime 
esimest korda! 
 

LISA LEPP, 1mg:  
Imelised muffinid, kaardid, ehted  ja 
muu käsitöö...  Nii õpilased kui ka 
õpetajad kogunesid uudistama head - 
paremat. Tegin ka väikese sisseostu, 
nimelt ostsin paar muffinit omale, mis 
olid superhead. Olen isegi kunagi 
jõululaadal müünud -  eelmises koolis - 
ja vahva oli teenida rohkem kopikaid 
juurde. Tookord oli küll rohkem laudu 
püsti pandud ja kaubavalik suurem, 
kuid ehk said nüüdsed uudistajad  
üritusest indu ja võtavad osa 
järgmistel aastatel. Julget peale-
hakkamist! 

Fotod: Ulvi Mustmaa 

Aianduskooli toetuskampaania "Aitame täita Maarja Küla kingikotti!" läks ootuspäraselt 
hästi. Üleskutsele reageerisid paljud “päkapikud” nii aianduskoolist kui kaugemalt.  Kokku 
toodi hulganisti raamatuid, CD-plaate, VHS-multikakassette ja ehteid.  
Ka minu omas kodus oli terve perekond kaasa haaratud ettevõtmisest anda ära kõik, mis 
korralik, aga mida ise ei vaja. Usun, et võime heategevusele suunatud kampaaniat 
korraldada ka järgmisel aastal! 
16.detsembril sõitis aianduskooli 5-liikmeline delegatsioon Maarja Külla kogutut üle andma. 
Enne veel tegime väikse poepeatuse - ostsime ka pakkepaberi kaasa. Maarja Küla juhataja 
Ly Mikheim oli tõeliselt rõõmus tänavuste päkapikkude üle ning lubas kingid otse jõuluvana 
kätte toimetada. Tänutäheks said aianduskoollased toreda ekskursiooni Maarja Külas. Vaata 
pilte ja loe huvitavast päevast Maarja Külas lähemalt minu blogist: 
www.tuleleegid.blogspot.com 
MAARJA KÜLA NIMEL TÄNAME KÕIKI ÜLESKUTSELE REAGEERINUID! 

LEEGI PÕGER (2mg), heategevusliku üleskutse algataja 

 

SVETLANA TUND, huvijuht:  
Minu jaoks oli peol palju toredaid 
üllatusi.  
Esimesena ehk see, et esinest korda 
minu nelja huvijuhi-aasta jooksul algas pidu 
„õigeaegselt“ – st, suurem enamus peolisi oli 
kohe alguseks kohal. Ja oldi väga aktiivsed, kohe 
tantsima!  
Teiseks pakkus toreda positiivse emotsiooni 
õhtujuht Andres Pogrebnõi, ilus, stiilne Michael 
Jackson. Olen Andresega ammu püüdnud asju 
ajada, kuid kuidagi pole meil varem ajad 
klappinud. 
Kolmandaks nautisin praeguse õpilasesinduse 
juhi Liis Kukini sõnavõttu. Ta ei teadnud, et saab 
kingituse, situatsioon oli tema jaoks ootamatu. 
Kuid Liis reageeris nagu "päris president" - tänas 
korraldajaid ja abilisi, esinejaid, soovis kõigile 
häid jõule - soe ja südamlik sõnavõtt! 
Neljandaks oli päris palju vahvaid esinejaid. 
Räpina Ühisgümnaasiumi poolt oli „kingituseks“ 
nende Playback-ürituse võidukolmiku 
esinemine – väga vahvad etteasted, aitäh neile!, 
kuid ka „oma majast“ andis toreda panuse – 
nagu näiteks 2mg humoorikas, maastikuehituse 
meesõpetajatele pühendatud tants tööriistade 
– akudrellide, labidate ja muu sellisega. Või 1mp 
õrnade ja malbete poiste tants toolidega. 
Korraldustalitluse spetsialisti Virge Mastiku 
nägu kõlas samuti tuttavalt – Anne Veskina - nii 
eesti kui vene keeles. 1kg esitas jõuluvanale 
vahva luuletuse oma elamustest aianduskoolis. 
Õpetaja Truija üllatas prantsuskeelse lauluga. 
Viiendaks oli terve rida toredaid, välja-
kuulutatud stiilile – 80ndad - vastavaid 
kostüüme. Sealhulgas dressid Räpina 
Sovhoostehnikumi embleemiga. 
Kuuendaks oli tore see, et ka majas olnud 
sessioonõppijad tulid pidu nautima.  
Minu arvates oli see kõige vahvam jõulupidu 
viimase nelja aasta jooksul. 

1kk2: Võtsime osa kogu kursusega ja 
meile väga meeldis! Eriti vahvad ja 
lustakad olid esinejad. Emotsioonid olid 
laes. Hästi organiseeritud õhtu, 
õhtujuht suurepärane! 
Kahju, et MEIL jõuluvana ei käinud, 
olime selgeks õppinud isegi Hando 
Runneli luuletuse: “Kui Sa tuled, too 
mul lilli, too mul kurki, too mul tilli,...” :) 

Õpilasesinduse poolt korraldatud 
80ndate aastate stiilis jõulupidu 12. 
detsembril  oli noortepärane ja 
aktiivne. 

Fotod: Toomas Mastik 
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Jaanus Prükk  
Näeb vaeva, et kõik laulud oleksid ilusti 
selged ja et üksi pidu ei oleks ilma 
muusikata.  

Enely Lohu, 3ap 
Maiken Meensalu 
Oled see, kellest tõeliselt abi - ilma Sinuta 
poleks park veel puhas! Aitäh Sulle ja Su 
töökatele abikätele!  

Ille Rämmer 
3ap  
Tore kursus, kes on ühtne ja kõik tunnid on 
lõbusad ja toredad.  

Enely Lohu, 3ap 
Külli Nõmmistu  
Alati on rõõm külastada raamatukogu, kui 
seal on ees nii abivalmis ja särasilmne 
töötaja. Teie olete see, kes teeb kooli 
raamatukogust koha, kuhu ikka ja jälle 
tahaks tulla!  

Liane Jürgenson, 2ak1 
 

Ülle Viksi 
Oled väga hooliv õpilaste suhtes. Aitad alati 
kõiki õpilasi, kellel on probleemid. 
Teadmiseks: Ülle Viksi poole sai pöörduda 
igasuguse murega! Aitäh!  

Kristel Külaots, vilistlane 
 

2ak4 rühma õpetajad Sirje Tooding,Jaan 
Kivistik, Merike Aomets, Anu Käär, Eveli 
Naumanis, Heli Molok  
Täname, et tulite meile novembrikuu sessi 
ajal nö "koju kätte", Tallinna - ja meie ikka 
targemaks ja targemaks saime!  

Maimo Freirik 2ak4 
Jürgen Kivimäe 
Aitäh, et oled olemas olnud läbi kolme aasta, 
kui olen sind kõige raskematel perioodidel 
vajanud.  

Mona-Anari Kägra, 3tp  
 

Marko Laanes, Anu Torim, Marek Jakobi, 
Leili Alaoja-Rein, Sirje Tooding, Koidula 
Rauk, Uno Minka, Ülle Sarnit, Jaan Kivistik,    
Indrek Kaeli, Anu Seim, Jaanus Prükk 
Ühel koristajal tuleb päevas üle käia 
keskmiselt 13 klassiruumi. Igas klassis on ca 
30 tooli. Iga tool kaalub ca 4 kg. 13 x 30 x 4 = 
1560 kg ehk poolteist tonni. Täname 
südamest kõiki eelnimetatud õpetajaid, kes 
toolide ülestõstmise korraldamisega 
kergendavad meie tööd!  

Koristajad 
 

Marju Pulk 
Täname hea õpetamise ja vaimukuse eest!   

1ap kursus 

Kõik tugiõpilased 
Kõigil on halvemaid ja paremaid päevi. 
Paremaid oleme kõik rõõmuga nõus 
maailmale näitama, halvematega püüame 
sageli üksinda toime tulla. Sel hetkel 
uskumata, et paljud teisedki on tegelikult 
samasuguste murede käes vaevelnud. Tänu 
teile on väga paljud probleemid leidnud 
lahenduse. Täname teid selle eest ja Teie 
soojate südamete eest! 

Ülle Viksi, Ulvi Mustmaa 
 

Toomas Oja  
Parim autokooli õpetaja, kes kannatab välja 
kõik eksimised autokoolis. Ja alati aitab, kui 
tekib küsimusi. :)  

Enely Lohu, 3ap 
Kogu aianduskooli pere 
Minu soov on tänada kogu RAK kooliperet, 
sest Räpinas õppides kohtan iga päev 
niivõrd rõõmsaid, avatud olemisega ja 
abivalmeid inimesi. Kogu koolipere on 
mulle väga hinge läinud sellega, et nad on 
teinud minust palju parema inimese kogu 
õpinguperioodi vältel. Siin on väga toredad 
aiandusinimesed, imetelen teadmiste 
poolest rikkaid õpetajaid ja innukaid õpilasi, 
kes alatihti räägivad, et nad on õige eriala 
õpinguteks valinud.  
2mg- aitäh kursakaaslastele, kes tõesti 
õpivad väga heameelega maastikuehituse 
erialal ja ühises sünergias tõstavad nii enda 
kui kaaslaste  motivatsiooni! 

Leegi Põder, 2mg 

Detsembrinumbri Eesti Naises kirjutab Epp Petrone: 
Hiljuti sattus mulle näppu uuring, mis vaatles, mil määral erinevad inimesed on valmis sõnastama enda tänu ümbritsevate olude ja 
inimeste suhtes, ning mis sellest välja saab lugeda. Uuringu tulemused olid ühesed: selgus, et inimesed, kes suutsid oma tänu 
sõnastada, olid üleüldse oma eluga rahuolevamad ja õnnelikumad. 
Mis on põhjus, mis tagajärg? Tänumeel või õnnelik olek? Tundub, et tänusõnade kaudu on positiivsesse ringi siseneda lihtsam. Dalai 
Laama on öelnud: iga tunde taga on mõte ning kui me oma tundeid ei suudagi teadlikult hallata, siis oma mõtteid küll. Niisiis on meie 
enda otsus, meie küsimus iseendale igal hommikul:  mille üle me tänulikkust tunneme? Kui sõnastame selle vastuse, siis olemegi juba 
sisenenud õnnelik-olemise-ringi. 

Loomulikult olid mul seda üleskutset 
esitades - täname-tunnustame  neid, 
kes ehk pjedestaalile ei pääse, kuid 
kelle vaikne toimetamine on meile 
midagi väärtuslikku andnud - omad 
kõhklused. Eestlane on ju kinnine. 
Võib-olla tundub väljapressimisena. 
Ehk  kõlab liig võõralt-ameerikalikult. 
 

Mul on hea meel, et ma julgesin. Ja 
ma usun, et kõik järgnevad tegelased - 
nii tunnustatavad kui tunnustajad - 
saavad siitkaudu millegi võrra 
rikkamaks. Nagu ka lugejad. 
 

Saabunud toredast loetelust on siiski 
ka paar tükki välja jäetud - need, mis 
esitati varjunimede all.  
 

Veel üks asi: üleskutse esitajana 
vastuseid lugedes  tekkis  mul  
iseendaga eetiline konflikt - mida teha 
nendega, kus tänusõnad mulle?  Pika 
vaagimise järel otsustasin: need 
inimesed on sõnu seadnud südamest 
ja nad on seda väärt, et nende poolt 
kirjapandu on teistega võrdses reas. 
 

Ma ei väsi kordamast - aianduskool on 
paksult täis toredaid inimesi -
d i r e k t o r i s t  k o r i s t a j a t e n i , 
põhikoolijärgsetest esmakursuslastest 
m i t m e k o r d s e l t  h a r i t u d 
sessioonõppijateni. Ilusaid pühi meile 
kõigile! 

ULVI MUSTMAA 

Karin Kask, Katrin Uurman  
Meie juht Karin ja Katrin - kes alati 
koheselt reageerivad kirjadele ja ikka 
toetava-hea sõnaga!  

Maimo Freirik 2ak4  
 

Lea Pedosk, Dairi Kokman, Nooruse 
ühiselamu administraatorid  
Lea - alati särtsakas, sõbralik ja 
abivalmis! Dairi-abivalmis, sõbralik, 
lausa jooksujalu töötab, kui meil sess 
lõpeb ja tuba vaja enne ärasõitu 
kiiresti üle anda.  

Maimo Freirik 2ak4 
 
Markkus Janek Mittri 
Olen väga positiivselt üllatunud. 
Vaatan ja imestan, kui aktiivne ja tubli 
sa oled. Läbi raskuste tähtede poole! 
Jätka samas vaimus! 

Kristiine Suun  
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Svetlana Tund 
Vikerkaarel on 7 värvi, nii ka temal.  
Punane - oskab ohu korral igast olukorrast 
välja tulla. 
Oranz - väga aktiivne huvijuht. 
Roheline - annab botaanika tundi 
põhikooli noortele ning teab iga taime 
elulugu selle sünnist surmani. 
Helesinine - stiilijumalanna iga päev, iga 
hetk ja iga minut.  
Tumesinine - julge ja väga sõbralik. 
Violett - meie kooli särav täht!  

Elis Sepp, 1kg 
Liis Ojasoo ja aianduskool 
Liis! Ma vist ei kujutaks ette oma elu ilma 
Sinuta - mis oleks saanud, kui ma ei oleks 
tulnud siia kooli - siis me ei oleks ju 
kohtunud? Seega tänan ka aianduskooli, 
et mind nii vingete kursakaaslastega kokku 
viisid! Kas Sa ise ka tead milline tugi oled 
mulle eelmise aasta ja ka selle aasta ees 
olnud? Ma ei oska seda sõnadega 
kirjeldada. Mul on üüratult hea meel, et Sa 
mul oled! Kallistan!  

Vivian Lepa, 2mg 
 

Helve Eesmaa 
Ilma sinu toetava käe ja julgustava sõnata 
tunduks töö pargis palju keerulisem. 
Aitäh, et vajalikel hetkedel oma 
positiivsusega päikese pilve tagant välja 
tood :) ! 

Ille Rämmer 
Kool kui tervik 
Ma tänan aianduskooli kõige eest, mida 
ma olen oma esimesel poolaastal näinud 
ja milles olen osalenud. Kool on 
korraldanud väga suurejoonelisi üritusi ja 
need on alati superhästi välja kujunenud. 
Loodan südamest, et kool jätkab 
üllatamist ja pakub vägevaid elamusi kogu 
minu koolieluks. Häid jõule kõigile :D ! 

Markkus Janek Mitri, 1mp 
Sulev Mets 
Olete väga muheda huumorimeelega ja 
tore õpetaja. Oli meeldiv teiega raietööde 
kursust läbida!  

Raietööde õpilased 
Ülle Viksi 
Oled olnud üks väga eriline õpetaja ja 
kohati ka sõber. Oled väga abivalmis olnud 
nii koolis kui kooliväliselt nõu andnud. 
Oled üks neist inimestest, kelleta Räpina 
Aianduskool poleks pooltki nii hea kui see 
seda praegu on.   

Mona-Anari Kägra, 3tp 
Ulvi Mustmaa  
Oskab üllatusi teha, tunneb rõõmu ka pisi-
üllatustest! Hea sõnaosavusega, mis alati 
inimestele hästi peale läheb! VÄGA 
sõbralik! Oskab inimesi kiita-tunnustada-
üks rõõm las olla igas oäevas... Ja  rõõmu-
üllatusi oskab ka ise teha! Häid mõtteid ja 
ideid lausa sajab!  

Maimo Freirik 2ak4  

Liis Kukin 
Tänan suurepärate ürituste korraldamise 
eest! Sul on nii palju lennukaid mõtteid 
peas - loodan, et Sa need lähitulevikus ka 
korda saadad Aianduskoolis! 

Jürgen Kivimäe, 3mg 
 

Katrin Kivistik, Irmen Nagelmaa 
Tänan heade näpunäidete, õpetamise eest! 

Anu Seim 
Õpetajad 
Tänan kannatlikkuse ja pühendumise eest 
kõiki õpetajaid, kes on õpetanud 4mp 
kursust ! 

4mp kursusejuhataja 
Tiina Paasik  
Köögiviljanduse õpetaja, kes pingutab alati, 
et kõik köögiviljad saaksid selgeks ja eksam 
saaks kevadel sooritatud. Tunnid on hästi 
sisustatud ja taimed selged.  

Enely  Lohu 3ap  
Kallid kursusejuhatajad! 
Tänan teid igapäevase meeldiva koostöö 
eest! RAHU, AINULT RAHU JA KÕIK 
LAHENEB NAGU VÕLUVÄEL.. 

Ülle Viksi 
Reet Palusalu 
Oskab väga huvitavalt  ainet edasi anda—
aitäh! 

Jane Sisask, 1mk2  
Kõik kolleegid 
Tänusõnu ainult kitsasse raami panna ei 
osanud, seepärast esitan pikema 
mõtiskluse. 
Tahaksin kõiki Teid, head kolleegid 
südamest tänada, kiita, tunnustada - keda 
aga esile tõsta nii, et mõni ei solvuks, on ju 
raske ülesanne, seepärast valisin oma tee. 
Mul on 3 aastaga tekkinud RAKi-s palju häid 
toetajaid. Paljusid näen väga harva, kuna 
tunnid on eri aegadel. Ometi seob meid 
kõiki ühte üks ja oluline ülesanne- jagada 
teadmisi, oma kogemust õpilastele, olgu 
need põhikooli, gümnaasiumi või kaugõppe 
tublid õppurid. 
Meist igaüks on eriline, mõned rõõmsama 
meelega, mõned tõsisemad. Mõned 
julgemad, mõned tagasihoidlikumad. Üks 
on aga kõigile ühine - suur töötahe, 
armastus oma elukutse vastu. Uhke on olla  
nii väärika, peagi 90 aastase  koolipere liige, 
kus Sind alati aidatakse, juhendatakse,  
suunatakse. 
Soovin kõigile rahulikku jõuluaega, 
maandage stressi, mõelge positiivselt, 
unistage, et Teie lähedased Teile palju  
toredaid jõuluhetki loovad. Õppige 
salmikesi pähe, õppige mõni lauluviis hästi 
selgeks, harjutage tantsu, siis ei jää Te jänni 
jõuluvana palge ees :)! 

UNO MINKA, kutseõpetaja 

4mp 
Tänan, et olete sellised, nagu te olete. 
Olete mulle palju õpetanud ja tänan teid 
selle eest. Loodan, et veebruaris te kõik 
lõpetate kooli!  

Kursusejuhataja 
Toivo Niiberg 
Tänan Sind igapäevase meeldiva koostöö 
eest, toetava ja nalja ning huumorit täis 
päevade eest. Tore oleks, kui Jõuluvana 
suudaks ühegi Sinu soovi täita!  

Ülle Viksi 
Kõik meie õpetajad  
Tänan fanatismi ja sädeleva elusa helgi eest 
silmanurgas! See tunne, mis tekib, kui 
kohtud inimestega, kes on milleski 
T E G E L I K U L T  T A R G A D ,  m i l l e s t k i 
PÕHJALIKULT HUVITUVAD, midagi PÄRISELT 
OSKAVAD, on heas mõttes FANAATIKUD- 
see tunne on lihtsalt üks SUUR ARMASTUS 
nende inimeste ja nende oskuste vastu.  

Maria Mägi 
Kõik õpetajad  
Täname selle eest, et teil on jätkunud 
kannatust ja mõistvat meelt juhendada ja 
õpetata meid, vajadusel suunata õigele 
teele. Hindame kõrgelt teie teadmisi ja 
oskusi kuigi igakord ei oska seda välja 
näidata...  

Kadri Tomingas 3mk3 
Söökla kollektiiv 
Väga maitsvad ja vaheldusrikkad toidud, 
soodsate hindadega menüü, sõbralik ja 
meeldiv kollektiiv—aitäh ja edu teile! 

Helve Eesmaa 
Ulvi Mustmaa 
Esmalt tahaks öelda aitäh Sulle selle 
suurepärase võimaluse eest teisi tänada, 
tunnustada. Teiseks tahan öelda, et töö 
mida teed koolis,  ei saa jääda märkimata - 
messid, üritused, koolileht. Sa innustad 
paljusi ja süstid neisse enesekindlust ja 
ettevõtlikkust. Ilma Sinuta poleks need 
aastad mul Räpinas pooltki nii huvitavad ja 
põnevad olnud! Aitäh Sulle! 

 Mona-Anari Kägra, 3tp 
 

Aleksei Raud, Peeter Huuse, Elmar 
Peterson 
Tänusõnad kannatlikele, kiiretele ja 
abivalmis arvutimeestele, kes teevad kõik 
endast oleneva õppetöö sujuvaks 
kulgemiseks, õpetajate lennukate ideede 
e l l u v i i m i s e k s  j a  p e r s o n a a l s e t e 
tehnikaummikute lahendamiseks! 

Irmen Nagelmaa 
Õpetajad ja oma kursus 
Tänan õpetajaid südamega tehtud töö eest 
ja oma kursakaaslasi selle eest, et nad nii 
pühendunult ja kokkuhoidvalt õppimisega 
tegelevad, leiavad aega teistele häid sõnu 
öelda ja üldse nii toredad inimesed on! 

Marje Eelma, 1AK1 ja 1AK2 
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Selle lehenumbri ilmumisele aitas kaasa nii palju inimesi, et loetelu siinkohal on mõttetu.  
Eriline tänu Leegi Põdrale (2mg). Piltidega on läbi aasta kõige aktiivsemalt aidanud Kristjan Freirik (3mp).  

Rõõm on tõdeda, et järkest aktiivsemaks kasvavad igas kooli valdkonnas esimesed kursused. Aitäh kõigile! 
Toredaid pühi ja head uut aastat! Ja anna ikka uudistest teada! 

RAAMATUKOKKU! 
Raamatukogu fond on taas täienenud uute 
raamatutega. Järgnevalt valik pealkirjadest, aga 
see pole veel kõik. Lähemalt saab tutvuda 
raamatukogus. Jõulude ajal on õige mitu vaba 
päeva, miks mitte sisustada oma aega meeldiva 
raamatu seltsis! 

90 tähtsamat okaspuud 
Väike puuraamat 
Aiast ja aia tagant: lilled minu köögis 
Viiskümmend taime, mis muutsid ajalugu 
Petseri - 20. saj. väike Euroopa linn 
Kaks vaadet marssal Mannerheimile 
Jeruusalemm 
Lood unustatud Tartust 
Põlvamaa mõisad ja mõisnikud 
.... lisaks palju käsitööalaseid raamatuid, mõned 
juturaamatud ning midagi saabuvatest pühadest. 
Näiteks: 
Nii meil jõulud tuppa toodi 
Magus jõulusalmik rosinatega - Toivo Niibergi 
(Ivo Ivari) luuletused, kingitus raamatukogule. 
 
Rahulikku jõuluaega, kohtume raamatukogus! 
 
KÜLLI NÕMMISTU, raamatukoguhoidja 

TALLINNA LILLEFESTIVAL TULEB TAAS!   
Räpina Aianduskool osaleb tuleval aastal toimuval Tallinna Lilefestivalil. 
Aianduskooli esindamiseks on välja kuulutatud KONKURSS. 
Konkursitööd tuleb esitada paberkandjal hiljemalt 17. jaanuaril kell 12.00 
aianduskooli sekretariaati. Täpsem info 
1. lillefestivali nõuded, teemad, platside joonised jm:  
www.kadriorupark.ee/lillefestival/lillefestival-2013/ 
2. aianduskooli esindamise nõuded: katrin.uurman@aianduskool.ee 
 

RAKi logo kaasajastamiseks toimuva LOGOKONKURSI tingimused on 
leitavad kooli kodulehel www.aianduskool.ee/logokonkurss 
Ideekavandite esitamise tähtaeg logokonkursile on 6. jaanuar 2014. 

JÕULUKINGI-IDEE: 
 

Ilmunud on kalender fotodega õpetaja Reet 
Palusalu koduaiast koos temapoolsete 
soovituste-meeldetuletustega vajalikeks 
tegemisteks iga kuu kohta.  

JÕULUKINGI-IDEE: 
 

“ M a g u s  j õ u l u s a l m i k 
rosinatega” — sellest lõbusast 
salmikust leiad Ivo Ivari  (alias 
Toivo Niibergi)  50 magusat ja 
lõbusat jõululuuletust, mille 
hulka on rosinateks lisatud 12 
vahvat pühadekarikatuuri 
Hugo Hiibuselt, Priit Koppelilt 
ja Marko Pikkatilt. Kirjastus 
Vebelex OÜ. 

JÕULUKINGI-IDEE: 
 

Tekstiilitöö 2. lennu vilistlane 
Inga Talvis üllitas kauni käsitöö- 
ja elustiiliraamatu "Õnnelikud 
päevad Jaago talus", kus ka 
mõned koolitöödena valminud 
tegemised sõnas ja pildis näha 
on. Väärtuslik raamat tõelistest 
väärtustest väärtuslikule 
inimesele. Kirjastus Cum 
Laude. 

JÕULUKINGI-IDEE: 

2014. aasta raamat-kalendris 
on asjalik-põhjalik  lugu 
hostadest, mille autoriks   
aianduse ja maastikuehituse 
juhtõpetaja Katrin Uurman. 

JÕULUKINGI-IDEE: 
 

“Eks erialaraamat ole mingis mõttes taimesõbrale 
piibli eest, seda võib ikka riiulilt või lauanurgalt võtta 
ja aeg-ajalt sirvida. Inimkonna kihk aretada uusi 
sorte loob olukorra, kus aiasõpradele pakutakse igal 
aastal laialdast valikut uusi ja huvitavaid okaspuid.” 
Fotodega illustreeritud raamatu autor on õpetaja 
Urmas Roht.  Kirjastus Atlex AS.  


